

Ενότητα 2-Γ1 Γραμματική- Ομαλά  παραθετικά επιθέτων και επιρρημάτων
I. ΜΟΝΟΛΕΚΤΙΚΑ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΘΕΤΩΝ
1. Τα δευτερόκλιτα επίθετα σε -ος, -η (ή -α), -ον παίρνουν την κατάληξη - ότερος,

-ότατος, όταν πριν από το χαρακτήρα ο υπάρχει φύσει ή θέσει μακρόχρονη συλλαβή (θέσει μακρόχρονη ονομάζεται μία συλλαβή, όταν ύστερα από βραχύχρονο φωνήεν ακολουθούν δύο ή τρία σύμφωνα ή ένα διπλό σύμφωνο).

	Π.χ.
	ξηρός - ξηρότερος - ξηρότατος. γενναῖος - γενναιότερος - γενναιότατος. σεμνός - σεμνότερος - σεμνότατος.

ἔνδοξος - ἐνδοξότερος - ἐνδοξότατος.


Τα δευτερόκλιτα επίθετα σε -ος, -η (ή -α), -ον παίρνουν την κατάληξη -ώτερος,

-ώτατος, όταν πριν από το χαρακτήρα ο υπάρχει βραχύχρονη συλλαβή.

	Π.χ.
	νέος - νεώτερος - νεώτατος.

σοφός - σοφώτερος - σοφώτατος.


2. Από τα τριτόκλιτα επίθετα, τα φωνηεντόληκτα σε -ὺς, -εῖα, -ὺ παίρνουν την κατάληξη -ύτερος, - ύτατος.

	Π.χ.
	ὀξύς - ὀξύτερος - ὀξύτατος.

βαθύς - βαθύτερος - βαθύτατος.


Από τα τριτόκλιτα επίθετα, τα ενρινόληκτα σε -ων, -ον και τα σιγμόληκτα -ης, -ες παίρνουν την κατάληξη - έστερος, -έστατος.

	Π.χ.
	σώφρων - σωφρονέστερος - σωφρονέστατος.

ἀληθής - ἀληθέστερος - ἀληθέστατος.


II. ΠΕΡΙΦΡΑΣΤΙΚΑ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΘΕΤΩΝ
Όλα τα παραθετικά που σχηματίζουν μονολεκτικά παραθετικά έχουν και περιφραστικά παραθετικά. Οι μετοχές έχουν μόνο περιφραστικά παραθετικά.

	Θετικός
	Συγκριτικός
	Υπερθετικός

	ἀληθής
	μᾶλλον ἀληθής
	μάλιστα ἀληθής

	συμφέρων
	μᾶλλον συμφέρων
	μάλιστα συμφέρων


III. ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ ΕΠΙΡΡΗΜΑΤΩΝ
Ο θετικός βαθμός σχηματίζεται από τη γενική πληθυντικού του αρσενικού γένους, αν στη θέση του -ν θέσουμε -ς.

	Π.χ.
	τῶν δικαίων 🡒 δικαίως τῶν σοφῶν 🡒 σοφῶς τῶν ὀξέων 🡒 ὀξέως

τῶν σωφρόνων 🡒 σωφρόνως


Ο συγκριτικός βαθμός σχηματίζεται από την αιτιατική ενικού ουδετέρου γένους του συγκριτικού βαθμού.

	Π.χ.
	τὸ δικαιότερον 🡒 δικαιότερον τὸ σοφώτερον 🡒 σοφώτερον τὸ ὀξύτερον 🡒 ὀξύτερον

τὸ σωφρονέστερον 🡒 σωφρονέστερον


Ο υπερθετικός βαθμός σχηματίζεται από την αιτιατική πληθυντικού ουδετέρου γένους του υπερθετικού βαθμού.

	Π.χ.
	τὰ δικαιότατα 🡒 δικαιότατα τὰ σοφώτατα 🡒 σοφώτατα τὰ ὀξύτατα 🡒 ὀξύτατα

τὰ σωφρονέστατα 🡒 σωφρονέστατα


IV. ΣΥΓΚΡΙΣΗ - Β΄ ΟΡΟΣ ΣΥΓΚΡΙΣΗΣ

Σε μια σύγκριση έχουμε δύο όρους, το πρόσωπο ή το πράγμα που συγκρίνεται λέγεται α΄ όρος, ενώ εκείνο με το οποίο συγκρίνεται λέγεται β΄ όρος σύγκρισης.

	Π.χ.
	Ἡ ἀρετὴ (α΄ όρος) σεμνοτέρα τῆς κακίας (β΄ όρος) ἐφαίνετο.


Στη σύγκριση είναι απαραίτητα:

α. Επίθετο ή επίρρημα συγκριτικού βαθμού (καμιά φορά ρόλο συγκριτικού παίζει και ο υπερθετικός βαθμός).

	Π.χ.
	Ἡ σιγή ἐστιν αἱρετωτέρα τοῦ λόγου.


β. Λέξεις με συγκριτική έννοια (ἄλλος, διάφορος, ἐναντίος, ἀλλοῖος, διπλάσιος, πολλαπλάσιος κ.ά.).

	Π.χ.
	Ἐγὼ ἔπεισα οὐκ ἄλλῃ τέχνῃ ἢ τῇ ῥητορικῇ.


	
	Ό ρ ο ι σ ύ γ κ ρ ι σ η ς

	α΄ όρος: Με οποιοδήποτε τρόπο.

	β΄ όρος:
	· Με γενική συγκριτική, όταν είναι ουσιαστικό ή κάποια άλλη λέξη

που
ισοδυναμεί
με
ουσιαστικό
(αντωνυμία,
μετοχή,
έναρθρο απαρέμφατο).

Π.χ. Οἱ ὀφθαλμοὶ πιστότεροι μάρτυρές εἰσι τῶν ὤτων.

· Με το ἤ και ομοιόπτωτα προς τον α΄ όρο.

Π.χ. Παρυσάτις ἐφίλει Κῦρον μᾶλλον ἢ τὸν Ἀρταξέρξην.

· Με το ἤ και ομοιότροπα προς τον α΄ όρο, όταν δεν είναι κάποιο ουσιαστικό αλλά κάποια άλλη λέξη ή φράση.

Π.χ. Καλῶς ἀκούειν μᾶλλον ἢ πλουτεῖν θέλε.


Σημείωση: Στη νεοελληνική γλώσσα ο β΄ όρος σύγκρισης εκφέρεται:

1. Με τις προθέσεις: α. από + αιτιατική, β. παρά + ίδια πτώση με τον α΄ όρο.

	Π.χ.
	Ο Κώστας είναι υψηλότερος από τον Παύλο.

Καλύτερα να πας εσύ παρά εγώ.


2. Με απλή γενική.

	Π.χ.
	Ο Κώστας είναι μικρότερός σου.


V. ΕΠΙΘΕΤΑ ΠΟΥ ΔΕ ΣΧΗΜΑΤΙΖΟΥΝ ΠΑΡΑΘΕΤΙΚΑ

Δε σχηματίζουν παραθετικά τα επίθετα που σημαίνουν: ύλη (π.χ. λίθινος, ἀργυροῦς), τόπο (π.χ. χερσαῖος, θαλάσσιος), χρόνο (π.χ. ἡμερήσιος, θερινός), μέτρο (π.χ. σταδιαῖος, πηχυαῖος), συγγένεια ή καταγωγή (π.χ. πατρῷος, μητρικός), μόνιμη κατάσταση (π.χ. θνητός, νεκρός) κ.ά.

Επίσης δε σχηματίζουν παραθετικά τα σύνθετα επίθετα με α΄ συνθετικό το στερητικό ἀ-, το επίθετο πᾶς ή την πρόθεση ὑπέρ: π.χ. ἄψυχος, πάνσοφος, ὑπέρλαμπρος κ.ά.

